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SKUIjSTINA CRNE GORE
Gosp odin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjedniCe,

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanieka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 29. aprila 2020. godine, kako bi isti bili
dostavljeni uvazenim poslaniclma.

Dujko Matkovid



Klub poslanika Socijaldemokrate i Liberalna partija Crne Gore, Boris

Mugosa

POSLANICKO PITANJE

Koji su ^azlozi, sada vec, veoma ozbiljnog kasnjenja u realizaciji projekta autoputa, i kada ce
isti biti zavrsen, imajuci u vidu da je prvobitni rok zavrsetka bio u maju 2019. godine?

Odgovor trazim i u pisanoj form!.



ODGOVOR

Uvazeni poslanice Mugosa,

Dozvolite mi da Vam, ne samo kao predsjednik Vlade nego i kao stariji covjek, kazem bez

ustezarjja da pametno 1 mudro govorite. 1 zbog toga mi je drago sto cu danas imati priliku da
na ove jteme sa Varna diskutujem.
Siozicemo se da je poslije brige o zdravlju nasih gradana najvazniji oporavak nase ekonomije i

briga o standardu nasih gradana. To jeste zadatak i odgovornost Vlade, all i svih sudionika

privredne aktivnosti, posebno u okolnostima krize poput ove koja nas je zadesila i cije

posljedice jos ne sagiedavamo i nijesmo u stanju da ih potpunosti sagledamo.

Vlada nastojl da pravovremeno i sveobuhvatno podrzi privredu, i kao sto znate do sada su

donijeta dva paketa mjera. Dozvolite da ponovom i ako ste u toku. One imaju za cilj stvaranje

usiova jza ocuvanje ekonomskog potencijala Crne Gore i ocuvanje radnih mjesta, odnosno
materijalnog poiozaja naseg covjeka, kao najvrednijeg resursa. Dakle, nasa politika nije politika

davanja poklona i prezivljavanja, nego politika razvoja i izvjesne buducnosti.

I odmah na pocetku da kazem - vec se radi na trecem paketu ekonomskih mjera, i podrska
drzave ce biti nesporna i sasvim izvjesna .

Ail da t udem sasvim direktan - u narednoj fazi kljucnu ulogu ce imati finansijski sektor.

Razvoj savremene trzisne ekonomije neraskidivo je vezan za razvoj bankarskog i finansijskog

sektora. Kriza koja je pocela, a sa kojom cemo se tek suocavati, izvorno nije ekonomska 1 za

njeno prevazilazenje od presudnog znacaja ce biti ukljucivanje bankarskog sektora.

Drzava ne moze i ne treba da bude sama na zadatku oporavka ekonomije i ocuvanja privredne
supstayce. Naprotiv, podrska privrednim subjektlma jeste 1 interes komercijalnih banaka.
Nema stabilnosti nl za bankarski sistem ukoliko prijeteca nelikvidnost ugrozi zdravo tkivo nase
privrede. U tom slucaju - svi bi biii na gubitku.

Dakle, Centraina banka, Ministarstvo finansija, komercijalne banke i Investiciono razvojni fond
-sada su najpotrebniji privredi. Zbog toga u pogledu ekonomskog opredjeljenja treba da budu

jedno i Zajedno.

Kao sto vidite, Vlada se uspjesno nosi sa teretom vremena u kojem zivlmo. Mjerama koje smo

preduzeli i na kojima i dalje radimo, nastojimo da zastitimo ekonomske Interese privrede' 1
gradana.

To je i dio nasih ukupnih nastojanja u stvaranju novog, unaprijedenog poslovnog ambijenta
kao preduslova ubrzanog razvoja poslije krize. Zbog toga ocekujem da ce poslovna zajednica
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Dozvolte mi ovdje da Iskocim za trenutak od pripremljenog odgovora. Ovih dana u
kontinuitetu dobijamo brojne inicijative i predloge. Oni se najcesce svode na to - izdvojite
toliko novca i podijelite. Nazalost, takve inicijative dobijamo i od nasih socijalnih partnera. Ne
ubrajam u to sindikate jer to jeste i priroda njihovog interesa. Ali takve zahtjeve dobijamo i od
privrednih udruzenja, od Unije poslodavaca, Privredne komore, udruzenja menadzera.

. - -j...



Gori. '

Pokaza i smo da to mozemo, pokazali smo da imamo znanje za to, ali nam je potrebno samo
novo pregnuce. Dakle pozivam sve nase uvazene partnere da predloze projekte na osnovu

menadzerskog znanja da neke projekte pokrenemo, a da Vlada obezbijedi novae za njihovo
finansiranje. .

Zasto ne mogu crnogorske kompanije da naprave konzorcijum o otvaranju i izgradnji
cementare u Pljevljima da ne uvozimo nijedan kilogram cementa, da ne uvozimo nljednu ciglu,
da ne uvozimo krec, opeku. Da zaposljavamo ljude i trosimo 17 mlliona tona sirovlne koja Je
na jednom mjestu lagerovana. I zasto da farmaceutske kompanije ill veiiki dobavijaci ne
pokrenu ill ne zatraze podrsku za pokretanje proizvodnje za opremu koja je neophodna
zdravstvu, zastitnu i svaku drugu. Zasto moramo na nasim putevima, auto- putu i druglm '
putevirna, sve sto je galanterija koja je neophodna za to uvoziti iz inostranstva kada mozemo

to proizvoditi u Metalcu ill negdje drugo. '

Takve inicijative takvi projekti, takvl ekonomski elaborati su potrebni Vladi a Vlada ce naci
sredstv^a da ih isfinansira. Zelim da u Parlamentu svi ucinimo napor i napravlmo pritisak na
nase nesporno znanje I sposobnost da preokrenemo nacin razmisljanja u onome sto je nasa
stvarnc ekonomska potreba i nas potencijai. Ne samo u resursima, nego i ljudima koje imamo.

Dakle, nova ekonomska epoha mora zapoceti prolzvodnjom, i usvajanjem filosofije
ekonomskog patrlotizma. Da proizvodlmo i pronalazimo kupce za ono sto smo proizveli, da
sve proizvedeno ima plasman na domacem trzistu. Vlada ce, u okviru ingerencija koje joj stoje
na raspjolaganju, raditi na tome u buducem periodu.
Uloga przave u ukupnom drustvenom razvoju nije mala, ali stvarni nosioci ekonomskog
razvoja su privrednici: od preduzetnika do korporacije, i bas u prethodnom osvrtu sam na to i
misiio. Ponavljam da je steceni kapital mrtav kapital ukoliko nije reinvestiran, od njega niko
nema koristi, pa ni sami viasnici. Ovo je istovremeno i sansa i obaveza za velike vlasnike

kpaitala i akumuliranogprofita.

Pbslanice Mugosa,

Okoinosti uzrokovane pandemijom virusa COVID-19 na globalnom nivou, uzrokovace pad
BDP-a, sa cim ce se suociti i Crna Gora. Projekcije nijesu optimisticke. Nemogucnost da se
privrec na aktivnost odvija u punom kapacitetu rezultirace smanjenim prihodima budzeta dok
ce na drugoj strani biti neophodno obezbijediti sredstva za finansiranje mjera za saniranje
posljecica epidemije na privredu.

Sve ovo zahtijeva donosenje Rebalansa budzeta za 2020. godinu, kojim ce se stvoriti dodatni
fiskaini prostor za realizaciju mjera podrske privredi i gradanima.

Shodno Zakonu o budzetu za 2020. godinu pianiran je deficit budzeta na nivou od 1% BDP-a
sto je trebalo biti potvrda postignutih ciljeva i ostvarenih rezultata kroz fiskainu konsoiidaciju
u prethodne tri godine.



Takode, sredstva za finansiranje ovogodisnjeg budzeta u potpunosti su biia obezbijedena kroz
akumulirane depozite iz prethodne godine. Ipak, nove okolnosti zahtijevaju revidiranje
postojecih budzetskih planova jer ce ocekivano smanjenje budzetskih prihoda i finansiranje
mjera podrske privredi dovesti do povecanja deficlta budzeta, a sto posljedicno zahtljeva I
dodatna sredstva za njegovo ostvarivanje.

Crna Gora je zbog svoje promisljene ekonomske politike, neposredno prije izbijanja
pandemlje, dobila garanciju Svjetske banke u iznosu od 80 mil. eura koja ce obezbijediti
povoljno zaduzenje od najmanje 250 miilona eura.

Na ova] nacin, zahvaljujuci nasoj reputaciji kod medunarodnih kreditora, oiaksace se pristup
finansijskim trzistlma I obezbijediti najznacajaniji iznos sredstava neophodnih za finansiranje
budzeta u 2020. godini. Pored navedenog, dio sredstva bice obezbijeden kroz kreditnu
podrsku MMF-a kao i Evropske komisije.

Konkretno, u ovom trenutku, pregovara se za obezbjedivanje sredstava u Iznosu od 508
miiiona eura. Od navedenog Iznosa, 455 miliona eura ce biti obezbijedeno kroz kreditne
aranzmane, dok je oko 53 miliona eura obezbijedeno iz donacija.

Razgo\^ori se vode kako sa domacim, tako i sa inostranim finansijskim institucijama.
Ministarstvo finansija je u svakodnevnoj komunikaciji sa Svjetskom bankom, Evropskom
komisijom, Medunarodnim monetarnim fondom, Evropskom bankom za obnovu i razvoj,
Evropskom investicionom bankom i Razvojnom bankom Savjeta Evrope.

Kod svih ovih adresa postoji spremnost za definisanje paketa podrske Crnoj Gori u cilju
smanjivanja socio-ekonomskih posijedica koje su nastaie usijed epidemije.

Od Evrppske komisije ocekuje se finansijska podrska od okvirno 60 miiiona eura, uz skoro
definisanje usiova koriscenja tih sredstava. Evropska komisija vec je odobrila da se sredstva
IPA aranzmana, u iznosu od 53 miliona eura, preusmjere i iskoriste za realizaciju tekucih
urgentnih potreba u oblasti zdravstva i podrske privredi i gradanima.

Ne zaboravimo i da smo jedina zemija u regionu koja je donijela Strategiju pametne
specijajizacije. Sada imamo dobru priiiku za njenu primjenu. Svako ko ima ideju i projekat koji
moze doprinijeti ekonomskom razvoju Crne Gore, imade sredstva da taj projekat i reaiizuje.

sam rekao, nasa nova ekonomska rjesenja moraju biti zasnovana na potencijalima koje
u poijoprivredi, zelenoj energetici, turizmu, ekonomiji znanja i digitalnoj ekonomiji.

Prethodna dva mjeseca su nam pokazaia da nas sistem moze biti znatno efikasniji i brzi, da se
problemi mogu rjesavati i satno — a ne dnevno iii sedmicno, a uvjeriii smo se i u efikasnost ne
malog broja institucija u mjeri znacajno vecoj od ocekivane.

VJerujem da cemo i na ovom kratkom ali izuzetno dragocjenom iskustvu, kreirajuci novi
ekonomski pristup, jos uspjesnije odgovoriti izazovima novog vremena koje je vec pred nama
ill u kojem smo vec.

Hvala na pazanjil

Kao sto

imamo


